



# SECURITY COUNCIL OFFICIAL RECORDS

FIFTEENTH YEAR

**909**

*th* MEETING: 16/17 NOVEMBER 1960

*ème* SÉANCE: 16/17 NOVEMBRE 1960

QUINZIÈME ANNÉE

# CONSEIL DE SÉCURITÉ DOCUMENTS OFFICIELS

NEW YORK

## TABLE OF CONTENTS

	<i>Page</i>
Provisional agenda (S/Agenda/909) . . . . .	1
Expression of thanks to the retiring President . . . . .	1
Adoption of the agenda . . . . .	1
Election of members of the International Court of Justice:	
(a) Election of a member of the Court to fill the vacancy caused by the death of Sir Hersch Lauterpacht (S/4457 and Corr.1, S/4479, S/4483 and Add.1 to 3 and Rev.1);	
(b) Election of five members of the Court (S/4457 and Corr.1, S/4474/Rev.1 and Rev.1/Add.1 and 2, S/4479 and Add.1) . . . . .	2

## TABLE DES MATIÈRES

Ordre du jour provisoire (S/Agenda/909) . . . . .	1
Remerciements au Président sortant . . . . .	1
Adoption de l'ordre du jour . . . . .	1
Election de membres de la Cour internationale de Justice:	
(a) Election d'un membre de la Cour en vue de pourvoir le siège devenu vacant par suite du décès de sir Hersch Lauterpacht (S/4457, S/4479, S/4483 et Add.1 à 3 et Rev.1);	
(b) Election de cinq membres de la Cour (S/4457, S/4474/Rev.1 et Rev.1/Add.1 et 2, S/4479 et Add.1) . . . . .	2

Relevant documents not reproduced in full in the records of the meetings of the Security Council are published in quarterly supplements to the *Official Records*.

*Symbols of United Nations documents are composed of capital letters combined with figures. Mention of such a symbol indicates a reference to a United Nations document.*

\*

\* \*

Les documents pertinents qui ne sont pas reproduits *in extenso* dans les comptes rendus des séances du Conseil de sécurité sont publiés dans des suppléments trimestriels aux *Documents officiels*.

*Les cotes des documents de l'Organisation des Nations Unies se composent de lettres majuscules et de chiffres. La simple mention d'une cote dans un texte signifie qu'il s'agit d'un document de l'Organisation.*

## NINE HUNDRED AND NINTH MEETING

Held in New York, on Wednesday, 16 November 1960, at 3 p.m.,  
and resumed on Thursday, 17 November 1960, at 4.45 p.m.

## NEUF CENT NEUVIÈME SÉANCE

Tenue à New York, le mercredi 16 novembre 1960, à 15 heures,  
et reprise le jeudi 17 novembre 1960, à 16 h 45.

*President:* Mr. Mongi SLIM (Tunisia).

*Present:* The representatives of the following States: Argentina, Ceylon, China, Ecuador, France, Italy, Poland, Tunisia, Union of Soviet Socialist Republics, United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland, United States of America.

### Provisional agenda (S/Agenda/909)

1. Adoption of the agenda.
2. Election of members of the International Court of Justice:
  - (a) Election of a member of the Court to fill the vacancy caused by the death of Sir Hersch Lauterpacht (S/4457 and Corr.1, S/4479, S/4483 and Add.1 to 3 and Rev.1);
  - (b) Election of five members of the Court (S/4457 and Corr.1, S/4474/Rev.1 and Rev.1/Add.1 and 2, S/4479 and Add.1).

### Expression of thanks to the retiring President

1. The PRESIDENT (translated from French): First of all, I have an agreeable task to perform. In opening this meeting, I have the pleasant duty of thanking the retiring President, Mr. Lewandowski, the representative of Poland, for the ability and tact with which he has discharged his heavy responsibilities as President of the Security Council for the month of October. I am sure that I am expressing the feelings of all the members of the Council in extending to him our sincere thanks.

2. Mr. LEWANDOWSKI (Poland): I wish to thank you very much, Mr. President, for the very kind words you have addressed to me as outgoing president of the Security Council. I am sure that our activities during the month of October, though rather few in number, were nevertheless very profitable to the United Nations and to the Security Council as such. May I express the wish, Mr. President, that during your tenure of office in the month of November, you will preside over similar meetings, at which the full unanimity we achieved during the month of October will also be achieved.

### Adoption of the agenda

*The agenda was adopted.*

*Président:* M. Mongi SLIM (Tunisie).

*Présents:* Les représentants des Etats suivants: Argentine, Ceylan, Chine, Equateur, Etats-Unis d'Amérique, France, Italie, Pologne, Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Tunisie, Union des Républiques socialistes soviétiques.

### Ordre du jour provisoire (S/Agenda/909)

1. Adoption de l'ordre du jour.
2. Election de membres de la Cour internationale de Justice:
  - a) Election d'un membre de la Cour en vue de pourvoir le siège devenu vacant par suite du décès de sir Hersch Lauterpacht (S/4457, S/4479, S/4483 et Add.1 à 3 et Rev.1);
  - b) Election de cinq membres de la Cour (S/4457, S/4474/Rev.1 et Rev.1/Add.1 et 2, S/4479 et Add.1).

### Remerciements au Président sortant

1. Le PRESIDENT: Je tiens tout d'abord, mes chers collègues, à m'acquitter d'un agréable devoir. Je me dois en effet, en ouvrant cette séance, de remercier le Président sortant, M. Lewandowski, représentant de la Pologne, de la manière avec laquelle il a assuré avec doigté et tact, durant le mois d'octobre, les grandes responsabilités de la présidence du Conseil de sécurité. Je suis convaincu d'être l'interprète de tous les membres du Conseil en l'assurant ici de notre pleine gratitude.

2. M. LEWANDOWSKI (Pologne) [traduit de l'anglais]: Je vous remercie beaucoup, Monsieur le Président, des très aimables paroles que vous m'avez adressées en ma qualité de Président sortant du Conseil de sécurité. Je suis certain que, si nous avons tenu assez peu de séances au cours du mois d'octobre, nos travaux n'en ont pas moins été très profitables à l'Organisation des Nations Unies et au Conseil de sécurité lui-même. Je me permets, Monsieur le Président, d'exprimer l'espoir que, pendant le mois de novembre, vous ayez à présider des séances analogues, elles aussi marquées par la complète unanimité enregistrée au cours du mois d'octobre.

### Adoption de l'ordre du jour

*L'ordre du jour est adopté.*

**Election of members of  
the International Court of Justice**

- (a) Election of a member of the Court to fill the vacancy caused by the death of Sir Hersch Lauterpacht (S/4457 and Corr.1, S/4479, S/4483 and Add.1 to 3 and Rev.1);
- (b) Election of five members of the Court (S/4457 and Corr.1, S/4474/Rev.1 and Rev.1/Add.1 and 2, S/4479 and Add.1)

3. The PRESIDENT (translated from French): The Security Council will now proceed to the election of new members of the International Court of Justice.

4. As indicated on the agenda, there will be two separate stages in the election. The first will consist in filling the seat left vacant by the death of Sir Hersch Lauterpacht on 8 May 1960. Let me remind you that the term of office of the candidate to be elected to this seat will expire on 5 February 1964.

5. Then, during the second stage, we shall elect five other members of the International Court of Justice to fill the seats which will become vacant on 5 February 1961, when the term of office of five of the present members will expire.

6. As provided by the Charter of the United Nations, the General Assembly is now meeting in order to elect one member of the Court, following the same procedure as ours here.

7. If no member of the Council has any objection, we will begin by electing one member of the International Court of Justice. The Council has before it certain documentation concerning the question of filling this seat. Thus, document S/4483/Rev.1 contains a list of all the candidates, drawn up in accordance with Article 7 of the Statute of the Court. Lord McNair and Mr. Waldock, both of the United Kingdom, have informed the Secretary-General of their wish that they should not be considered as candidates S/4483/Add.1 and 3. The curricula vitae of the candidates will be found in documents S/4479 and S/4483 and Add.2. The Council also has before it the Secretary-General's memorandum [S/4457] on the present composition of the Court and the procedure for the two elections, in the Council and in the General Assembly. Under Article 10, paragraph 1, of the Statute of the Court, the candidate who obtains an absolute majority of votes in the General Assembly and in the Security Council shall be considered as elected. The candidate who receives a minimum of six votes in the Council will therefore be considered as elected by the Council. Only those candidates whose names appear on the ballot paper are eligible.

8. If there is no objection, we will now proceed to the ballot.

*A vote was taken by secret ballot.*

Number of ballot papers:	11
Invalid ballots:	0
Number of valid ballots:	11
Number of members voting:	11
Required majority:	6

*Number of votes obtained:*

Sir Gerald Fitzmaurice (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland).	11
--------------------------------------------------------------------------------	----

**Election de membres  
de la Cour internationale de Justice**

- a) Election d'un membre de la Cour en vue de pourvoir le siège devenu vacant par suite du décès de sir Hersch Lauterpacht (S/4457, S/4479, S/4483 et Add.1 à 3 et Rev.1);
- b) Election de cinq membres de la Cour (S/4457, S/4474/Rev.1 et Rev.1/Add.1 et 2, S/4479 et Add.1)

3. Le PRESIDENT: Le Conseil de sécurité va procéder à l'élection de nouveaux membres de la Cour internationale de Justice.

4. Comme l'indique l'ordre du jour lui-même, cette élection comportera deux phases distinctes. La première consistera à pourvoir le siège devenu vacant par suite du décès de sir Hersch Lauterpacht survenu le 8 mai 1960. Je rappelle que le mandat du candidat à élire pour ce siège expirera le 5 février 1964.

5. Ensuite, au cours de la seconde phase, nous procéderons à l'élection de cinq autres membres de la Cour internationale de Justice afin de pourvoir les sièges qui deviendront vacants le 5 février 1961, date à laquelle les mandats de cinq des membres actuels auront expiré.

6. Ainsi que le requiert la Charte des Nations Unies, l'Assemblée générale est en train de siéger actuellement en vue de procéder à l'élection d'un membre de la Cour suivant la même procédure que nous suivons ici.

7. Nous allons, si aucun des membres du Conseil n'y voit d'objection, commencer par l'élection d'un membre de la Cour internationale de Justice. La documentation que le Conseil a devant lui concernant la question de pourvoir le premier siège est la suivante: le document S/4483/Rev.1, qui contient la liste de tous les candidats, établie conformément à l'Article 7 du Statut de la Cour; il y est signalé que lord McNair et M. Waldock, tous deux du Royaume-Uni, ont fait connaître au Secrétaire général qu'ils ne désiraient pas que leur candidature fût prise en considération [S/4483/Add.1 et 3]. Les notices biographiques concernant les candidats figurent dans les documents S/4479 et S/4483 et Add.2. Le Conseil a également devant lui un mémorandum du Secrétaire général [S/4457] sur la composition actuelle de la Cour et sur la procédure prévue pour le Conseil et l'Assemblée générale à l'égard de ces deux élections. Aux termes du paragraphe 1 de l'Article 10 du Statut de la Cour, est élu le candidat qui réunit la majorité absolue des voix dans l'Assemblée générale et dans le Conseil de sécurité. Le candidat qui recevra au moins six voix sera donc considéré comme élu par le Conseil. Seuls les candidats dont le nom apparaît sur le bulletin de vote sont éligibles.

8. Nous allons maintenant, s'il n'y a pas d'objection, procéder au scrutin.

*Il est procédé au vote au scrutin secret.*

Bulletins déposés:	11
Bulletins nuls:	0
Bulletins valables:	11
Nombre de votants:	11
Majorité requise:	6

*Nombre de voix obtenues:*

Sir Gerald Fitzmaurice (Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord).	11
-------------------------------------------------------------------------------	----

9. The PRESIDENT (translated from French): Sir Gerald Fitzmaurice has obtained an absolute majority of votes in the Council. As he received eleven votes, the vote is unanimous.

10. The General Assembly will now be informed of the result of the vote in the Security Council, and in a few minutes we shall receive a communication from the President of the General Assembly regarding the result of the vote in the Assembly.

*The meeting was suspended at 3.35 p.m. and resumed at 3.55 p.m.*

11. The PRESIDENT (translated from French): I have just received a letter from the President of the General Assembly informing me that Sir Gerald Fitzmaurice, of the United Kingdom, has obtained an absolute majority in the vote in the General Assembly. Accordingly, as Sir Gerald Fitzmaurice has obtained an absolute majority in both the Assembly and the Security Council, he is elected to the seat left vacant by the death of Sir Hersch Lauterpacht.

12. The Security Council will now proceed to the election of five members of the Court to fill the seats which will become vacant on 5 February 1961, the date of expiry of the terms of office of Judges Helge Klaestad, Sir Muhammad Zafrulla Khan, Green H. Hackworth, Enrique C. Armand Ugón and Feodor I. Kojevnikov.

13. Document S/4474/Rev.1 contains the list of candidates and states that Mr. Kojevnikov and Mr. Tunkin, both of the Soviet Union, do not wish to stand for election. The candidatures of Mr. Hackworth, of the United States, and Mr. Prodjodikoro, of Indonesia, have also been withdrawn (S/4474/Rev.1/Add.1 and 2). Documents S/4479 and Add.1 contain the curricula vitae of all the candidates.

14. Lastly, I should like to remind you that the Secretary-General's memorandum [S/4457] indicates the procedure to be followed for the election. According to Article 10, paragraph 1 of the Statute of the Court, those candidates who obtain an absolute majority of votes in the General Assembly and in the Security Council shall be considered as elected. Therefore, those candidates who receive a minimum of six votes in the Council will be considered as elected by the Council. If more than five candidates obtain the required majority, the procedure which has been followed in the past is outlined in paragraph 14 of the Secretary-General's memorandum. This procedure is in harmony with rule 61 of the provisional rules of procedure of the Security Council.

*A vote was taken by secret ballot.*

<i>Number of ballot papers:</i>	11
<i>Invalid ballots:</i>	0
<i>Number of valid ballots:</i>	11
<i>Number of members voting:</i>	11
<i>Required majority:</i>	6

*Number of votes obtained:*

Mr. Philip C. Jessup (United States of America) . . . . .	11
Mr. Vladimir M. Koretsky (Union of Soviet Socialist Republics) . . . . .	9
Mr. Gaetano Morelli (Italy) . . . . .	7
Mr. Raúl Sapena Pastor (Paraguay) . . . . .	6
Mr. Kotaro Tanaka (Japan) . . . . .	6

9. Le PRESIDENT: Sir Gerald Fitzmaurice a obtenu la majorité absolue des voix du Conseil. Etant donné qu'il a obtenu 11 voix, nous pouvons considérer que le vote a été unanime.

10. L'Assemblée générale va être maintenant informée du résultat du vote au Conseil de sécurité et nous recevrons dans quelques instants une communication du Président de l'Assemblée générale concernant le résultat du vote qui a eu lieu à l'Assemblée.

*La séance est suspendue à 15 h 35; elle est reprise à 15 h 55.*

11. Le PRESIDENT: Je viens de recevoir une lettre du Président de l'Assemblée générale m'informant que sir Gerald Fitzmaurice, du Royaume-Uni, a obtenu la majorité absolue lors du vote à l'Assemblée. Ainsi, l'Assemblée et le Conseil de sécurité ayant accordé la majorité absolue à sir Gerald Fitzmaurice, celui-ci est élu au siège devenu vacant par suite du décès de sir Hersch Lauterpacht.

12. Le Conseil de sécurité va maintenant procéder à l'élection de cinq membres de la Cour en vue de pourvoir les sièges qui deviendront vacants le 5 février 1961, à l'expiration du mandat des juges Helge Klaestad, sir Muhammad Zafrulla Khan, Green H. Hackworth, Enrique C. Armand Ugón et Feodor I. Kojevnikov.

13. Le document S/4474/Rev.1 contient la liste des candidats ainsi que la mention du fait que M. Kojevnikov et M. Tounkine, de l'Union soviétique, ne désirent pas être portés comme candidats; les candidatures de M. Hackworth, des Etats-Unis, et de M. Prodjodikoro, de l'Indonésie, ont également été retirées [S/4474/Rev.1/Add.1 et 2]. Les notices biographiques concernant les candidats peuvent être trouvées dans les documents S/4479 et Add.1.

14. Enfin, je voudrais rappeler qu'un mémorandum du Secrétaire général [S/4457] indique la procédure qui doit être suivie pour procéder à l'élection. Aux termes du paragraphe 1 de l'Article 10 du Statut de la Cour, sont élus les candidats qui ont réuni la majorité absolue des voix à l'Assemblée générale et au Conseil de sécurité. Par conséquent, les candidats qui recevront au moins six voix au Conseil seront considérés comme élus par le Conseil. Si plus de cinq candidats obtiennent la majorité requise, la procédure qui a été suivie dans le passé est indiquée au paragraphe 14 du mémorandum du Secrétaire général. La procédure en question est en conformité avec l'article 61 du règlement intérieur provisoire du Conseil de sécurité.

*Il est procédé au vote au scrutin secret.*

<i>Bulletins déposés:</i>	11
<i>Bulletins nuls:</i>	0
<i>Bulletins valables:</i>	11
<i>Nombre de votants:</i>	11
<i>Majorité requise:</i>	6

*Nombre de voix obtenues:*

M. Philip C. Jessup (Etats-Unis d'Amérique) . . . . .	11
M. Vladimir M. Koretsky (Union des Républiques socialistes soviétiques) . . . . .	9
M. Gaetano Morelli (Italie) . . . . .	7
M. Raúl Sapena Pastor (Paraguay) . . . . .	6
M. Kotaro Tanaka (Japon) . . . . .	6

Mr. José Luis Bustamante y Rivero (Peru)	5
Mr. Helge Klaestad (Norway) . . . . .	4
Mr. Radhabinod Pal (India) . . . . .	3
Mr. Enrique C. Armand Ugón (Uruguay).	2
Sir Muhammad Zafrulla Khan (Pakistan).	2

M. José Luis Bustamante y Rivero (Pérou)	5
M. Helge Klaestad (Norvège) . . . . .	4
M. Radhabinod Pal (Inde) . . . . .	3
M. Enrique C. Armand Ugón (Uruguay) .	2
Sir Muhammad Zafrulla Khan (Pakistan).	2

15. The PRESIDENT (translated from French): The first five candidates whose names I read out have obtained the required majority in the Security Council. They are Mr. Jessup, Mr. Koretsky, Mr. Morelli, Mr. Sapena Pastor and Mr. Tanaka. I therefore declare them elected by the Security Council. I will transmit the result of this election to the President of the General Assembly and suspend the meeting, which will be resumed as soon as the results of the ballot in the General Assembly have been communicated to us.

*The meeting was suspended at 4.20 p.m. and resumed at 6.25 p.m.*

16. The PRESIDENT (translated from French): I have been informed, in a letter I have just received from the President of the General Assembly, that the different ballots which were held in the Assembly for the five seats to be filled in the International Court of Justice were inconclusive. In agreement with the President of the General Assembly, I think the meeting should be adjourned now and resumed tomorrow afternoon at 3 p.m.

*The meeting was suspended at 6.30 p.m. and resumed at 4.40 p.m. on Thursday, 17 November.*

17. The PRESIDENT (translated from French): We will resume the election of members of the International Court of Justice. The President of the Assembly has just informed me that the General Assembly has elected five members to fill the five seats which will become vacant in the International Court of Justice on 5 February 1961. The following candidates have obtained an absolute majority, as stipulated in the Statute of the International Court of Justice: Mr. Philip C. Jessup, Mr. Vladimir M. Koretsky, Mr. Kotaro Tanaka, Mr. José Luis Bustamante y Rivero, Mr. Gaetano Morelli.

18. Let me remind the Council that four out of these five names are those of candidates elected by the Security Council by the required absolute majority. The Security Council and the General Assembly are therefore in agreement about the following candidates: Mr. Jessup, Mr. Koretsky, Mr. Morelli, Mr. Tanaka.

19. On the other hand, the General Assembly and the Security Council are not in agreement about the last candidate, the Assembly having elected Mr. Bustamante y Rivero and the Council, Mr. Sapena Pastor.

20. Accordingly, under rule 61 of the provisional rules of procedure of the Security Council, we must proceed to a new election to fill only the fifth seat which will become vacant in the International Court of Justice.

21. In accordance with previous procedure, I will now declare the 909th meeting of the Security Council closed.

*The meeting rose at 6.50 p.m.*

15. Le PRESIDENT: Je constate que les cinq premiers candidats que j'ai nommés ont obtenu la majorité requise au Conseil de sécurité. Ce sont M. Jessup, M. Koretsky, M. Morelli, M. Sapena Pastor et M. Tanaka. Je les considère comme élus par le Conseil de sécurité. Je vais transmettre le résultat de cette élection au Président de l'Assemblée générale et suspendre notre séance, qui sera reprise dès que nous aurons reçu les résultats du scrutin de l'Assemblée générale.

*La séance est suspendue à 16 h 20; elle est reprise à 18 h 25.*

16. Le PRESIDENT: Une lettre que vient de me faire parvenir le Président de l'Assemblée générale m'informe que les divers tours de scrutin auxquels a procédé l'Assemblée n'ont pas permis d'aboutir à un résultat en ce qui concerne les cinq sièges à pourvoir à la Cour internationale de Justice. En accord avec le Président de l'Assemblée générale, je crois qu'il convient maintenant d'ajourner la séance et de la reprendre demain après-midi à 15 heures.

*La séance est suspendue à 18 h 30; elle est reprise le jeudi 17 novembre, à 16 h 45.*

17. Le PRESIDENT: Nous reprenons l'élection des membres de la Cour internationale de Justice. Le Président de l'Assemblée vient de m'informer que l'Assemblée générale avait élu cinq membres pour pourvoir les cinq sièges qui deviendront vacants le 5 février 1961 à la Cour internationale de justice. Les candidats suivants ont obtenu la majorité absolue, conformément au Statut de la Cour internationale de Justice: M. Philip C. Jessup, M. Vladimir M. Koretsky, M. Kotaro Tanaka, M. José Luis Bustamante y Rivero, M. Gaetano Morelli.

18. Je rappelle au Conseil de sécurité que, sur ces cinq noms, quatre correspondent aux noms des candidats élus par le Conseil de sécurité à la majorité absolue requise. Il y a donc concordance entre le Conseil de sécurité et l'Assemblée générale sur les candidats suivants: M. Jessup, M. Koretsky, M. Morelli, M. Tanaka.

19. Par contre, il y a désaccord entre l'Assemblée générale et le Conseil de sécurité en ce qui concerne le dernier candidat, l'Assemblée ayant élu M. Bustamante y Rivero et le Conseil, M. Sapena Pastor.

20. Conformément à l'article 61 du règlement intérieur provisoire du Conseil de sécurité, nous devons donc procéder à une nouvelle élection pour pourvoir uniquement le cinquième siège qui deviendra vacant à la Cour internationale de Justice.

21. Conformément aux précédents, je vais déclarer close la 909ème séance du Conseil de sécurité.

*La séance est levée à 16 h 50.*

# DISTRIBUTORS FOR UNITED NATIONS PUBLICATIONS DEPOSITAIRES DES PUBLICATIONS DES NATIONS UNIES

**ARGENTINA-ARGENTINE**  
Editorial Sudamericana, S.A., Alsina 500, Buenos Aires.

**AUSTRALIA-AUSTRALIE**  
Melbourne University Press, 369 Lonsdale Street, Melbourne C. I.

**AUSTRIA-AUTRICHE**  
Gerald & Co., Graben 31, Wien, 1.  
B. Wüllerstorff, Markus Sittikusstrasse 10, Salzburg.

**BELGIUM-BELGIQUE**  
Agence et Messageries de la Presse, S.A., 14-22, rue du Persil, Bruxelles.

**BOLIVIA-BOLIVIE**  
Librería Selecciones, Casilla 972, La Paz.

**BRAZIL-BRESIL**  
Livreria Agir, Rua México 98-B, Caixa Postal 3291, Rio de Janeiro.

**BURMA-BIRMANIE**  
Curator, Govt. Book Depot, Rangoon.

**CAMBODIA-CAMBODGE**  
Entreprise khmère de librairie, Imprimerie & Papeterie Sarl, Phnom-Penh.

**CANADA**  
The Queen's Printer/Imprimeur de la Reine, Ottawa, Ontario.

**CEYLON-CÉYLAN**  
Lake House Bookshop, Assoc. Newspapers of Ceylon, P.O. Box 244, Colombo.

**CHILE-CHILI**  
Editorial del Pacífico, Ahumada 57, Santiago.  
Librería Ivens, Casilla 205, Santiago.

**CHINA-CHINE**  
The World Book Co., Ltd., 99 Chung King Road, 1st Section, Taipah, Taiwan.  
The Commercial Press, Ltd., 211 Honan Rd., Shanghai.

**COLOMBIA-COLOMBIE**  
Librería Buchholz, Av. Jiménez de Quesada 8-40, Bogotá.

**COSTA RICA**  
Imprenta y Librería Trejos, Apartado 1313, San José.

**CUBA**  
La Casa Belga, O'Reilly 455, La Habana.

**CZECHOSLOVAKIA-TCHÉCOSLOVAQUIE**  
Československý Spisovatel, Národní Třída 9, Praha 1.

**DENMARK-DANEMARK**  
Ejnar Munksgaard, Ltd., Nørregade 6, København, II.

**DOMINICAN REPUBLIC-REPUBLIQUE DOMINICAINE**  
Librería Dominicana, Mercedes 49, Ciudad Trujillo.

**ECUADOR-EQUATEUR**  
Librería Científica, Casilla 362, Guayaquil.

**EL SALVADOR-SALVADOR**  
Manuel Navas y Cia., 1a. Avenida sur 37, San Salvador.

**ETHIOPIA-ETHIOPIE**  
International Press Agency, P.O. Box 120, Addis Ababa.

**FINLAND-FINLANDE**  
Akateeminen Kirjakauppa, 2 Keskuskatu, Helsinki.

**FRANCE**  
Editions A. Pédone, 13, rue Soufflot, Paris (V<sup>e</sup>).

**GERMANY-ALLEMAGNE**  
R. Eisenschmidt, Schwanthaler Str. 59, Frankfurt/Main.  
Elwert und Meurer, Hauptstrasse 101, Berlin-Schöneberg.

Alexander Horn, Spiegelgasse 9, Wiesbaden.

W. E. Saarbach, Gertrudenstrasse 30, Köln (1).

**GHANA**  
University Bookshop, University College of Ghana, Legon, Accra.

**GREECE-GRECE**  
Kauffmann Bookshop, 28 Stadion Street, Athènes.

**GUATEMALA**  
Sociedad Económico-Financiera, 6a. Av. 14-33, Guatemala City.

**HAITI**  
Librairie "A la Caravelle", Port-au-Prince.

**HONDURAS**  
Librería Panamericana, Tegucigalpa.

**HONG KONG - HONG-KONG**  
The Swindon Book Co., 25 Nathan Road, Kowloon.

**ICELAND-ISLANDE**  
Bokaverzlun Sigfusar Eymundssonar H. F., Austurstraeti 18, Reykjavik.

**INDIA-INDE**  
Orient Longmans, Calcutta, Bombay, Madras, New Delhi and Hyderabad.  
Oxford Book & Stationery Co., New Delhi and Calcutta.  
P. Varadachary & Co., Madras.

**INDONESIA-INDONESIE**  
Pembangunan, Ltd., Gunung Sahari 84, Djakarta.

**IRAN**  
Guity, 482 Ferdowsi Avenue, Teheran.

**IRAQ-IRAK**  
Mackenzie's Bookshop, Baghdad.

**IRELAND-IRLANDE**  
Stationery Office, Dublin.

**ISRAEL**  
Blumstein's Bookstores, 35 Allenby Rd. and 48 Nachlat Benjamin St., Tel Aviv.

**ITALY-ITALIE**  
Libreria Commissionaria Sansoni, Via Gino Capponi 26, Firenze, & Via D. A. Azuni 15/A, Roma.

**JAPAN-JAPON**  
Maruzen Company, Ltd., 6 Tori-Nichome, Nihonbashi, Tokyo.

**JORDAN-JORDANIE**  
Joseph I. Bahous & Co., Dar-ul-Kutub, Box 66, Amman.

**KOREA-COREE**  
Eul-Yoo Publishing Co., Ltd., 5, 2-KA, Chongno, Seoul.

**LEBANON-LIBAN**  
Khayat's College Book Cooperative, 92-94, rue Bliss, Beyrouth.

**LUXEMBOURG**  
Librairie J. Trausch-Schummer, place du Théâtre, Luxembourg.

**MEXICO-MEXIQUE**  
Editorial Hermes, S.A., Ignacio Mariscal 41, México, D.F.

**MOROCCO-MAROC**  
Centre de diffusion documentaire du B.E.P.I., 8, rue Michaux-Bellaire, Rabat.

**NETHERLANDS-PAYS-BAS**  
N.V. Martinus Nijhoff, Lange Voorhout 9, 's-Gravenhage.

**NEW ZEALAND-NOUVELLE-ZELANDE**  
United Nations Association of New Zealand, C.P.O. 1011, Wellington.

**NORWAY-NORVEGE**  
Johan Grundt Tanum Forlag, Kr. Augustsgt. 7A, Oslo.

**PAKISTAN**  
The Pakistan Co-operative Book Society, Dacca, East Pakistan.  
Publishers United, Ltd., Lahore.  
Thomas & Thomas, Karachi.

**PANAMA**  
José Menéndez, Agencia Internacional de Publicaciones, Apartado 2052, Av. 8A, sur 21-58, Panamá.

**PARAGUAY**  
Agencia de Librerías de Salvador Nizzo, Calle Pte. Franco No. 39-43, Asunción.

**PERU-PEROU**  
Librería Internacional del Perú, S.A., Casilla 1417, Lima.

**PHILIPPINES**  
Alemar's Book Store, 769 Rizal Avenue, Manila.

**PORTUGAL**  
Livreria Rodrigues, 186 Rua Aurea, Lisboa.

**SINGAPORE-SINGAPOUR**  
The City Book Store, Ltd., Callyer Quay.

**SPAIN-ESPAGNE**  
Librería Bosch, 11 Ronda Universidad, Barcelona.  
Librería Mundi-Prensa, Castello 37, Madrid.

**SWEDEN-SUEDE**  
C. E. Fritze's Kungl. Hovbokhandel A-B, Fredsgatan 2, Stockholm.

**SWITZERLAND-SUISSE**  
Librairie Payot, S.A., Lausanne, Genève.  
Hans Raunhardt, Kirchgasse 17, Zürich 1.

**THAILAND-THAÏLANDE**  
Pramuan Mit, Ltd., 55 Chakrawat Road, Wat Tuk, Bangkok.

**TURKEY-TURQUIE**  
Librairie Hachette, 469 Istiklal Caddesi, Beyoglu, Istanbul.

**UNION OF SOUTH AFRICA-UNION SUD-AFRICAINE**  
Van Schaik's Bookstore (Pty), Ltd., Church Street, Box 724, Pretoria.

**UNION OF SOVIET SOCIALIST REPUBLICS-UNION DES REPUBLIQUES SOCIALISTES SOVIETIQUES**  
Mezhunarodnaya Knzyga Smolenskaya Ploshchad, Moskva.

**UNITED ARAB REPUBLIC-REPUBLIQUE ARABE UNIE**  
Librairie "La Renaissance d'Egypte", 9 Sh. Adly Pasha, Cairo.

**UNITED KINGDOM-ROYAUME-UNI**  
H. M. Stationery Office, P.O. Box 569, London, S.E. 1 (and HMSO branches in Belfast, Birmingham, Bristol, Cardiff, Edinburgh, Manchester).

**UNITED STATES OF AMERICA-ETATS-UNIS D'AMERIQUE**  
Sales Section, Publishing Service, United Nations, New York.

**URUGUAY**  
Representación de Editoriales, Prof. H. D'Elia, Plaza Cagancha 1342, 1° piso, Montevideo.

**VENEZUELA**  
Librería del Este, Av. Miranda No. 52, Edf. Galipán, Caracas.

**VIET-NAM**  
Librairie-Papeterie Xuân Thu, 185, rue Tu-Do, B. P. 283, Saigon.

**YUGOSLAVIA-YOUGOSLAVIE**  
Cankarjeva Založba, Ljubljana, Slovenia.  
Državno Preduzeće, Jugoslovenska Knjižnica, Terazije 27/11, Beograd.  
Prosvjeta, 5, Trg Bratstva i Jedinstva, Zagreb.

[61B1]

Orders and inquiries from countries not listed above may be sent to: Sales Section, Publishing Service, United Nations, New York, U.S.A.; or Sales Section, United Nations, Palais des Nations, Geneva, Switzerland.

Les commandes et demandes de renseignements émanant de pays où il n'existe pas encore de dépositaires peuvent être adressées à la Section des ventes, Service des publications, Organisation des Nations Unies, New York (Etats-Unis d'Amérique), ou à la Section des ventes, Office européen des Nations Unies, Palais des Nations, Genève (Suisse).